
1

BIULETYN W-MIR

BIULETYN
 WARMINSKO-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ

Nr 3/2023, ISSN 1643-899X, Publikacja bezpłatna



2

BIULETYN W-MIR

Informacje  
teleadresowe:

Biuro Warmińsko-Mazurskiej Izby Rol- 
niczej, ul. Towarowa 1, 10-416 Olsz-
tyn, tel./fax 89 534 05 67, e-mail:  
wmirol@wmirol.org.pl; www.wmirol.org.pl;  
https://www.facebook.com/WMIROL

Biuro Izby w Olsztynie pracuje od 
poniedziałku do piątku w godzinach 
7.30–15.30.

Biura Terenowe Izby:
Bartoszyce
ul. Kętrzyńska 45 A, 11-200 Bartoszyce,
tel. 89 762 02 55,  
bartoszyce@wmirol.org.pl
Elbląg
ul. Grunwaldzka 2, 82-300 Elbląg, 
tel./fax 55 236 77 02,  
elblag@wmirol.org.pl
Giżycko
ul. Przemysłowa 2, 11-500 Giżycko, 
tel./fax 87 428 14 94,  
gizycko@wmirol.org.pl
Nowe Miasto Lubawskie
ul. Grunwaldzka 3, 13-300 Nowe 
Miasto Lubawskie, tel. 56 474 49 11, 
nowemiasto@wmirol.org.pl
Olecko 
al. Zwycięstwa 10, 19-400 Olecko, 
tel./fax 87 520 10 60,  
olecko@wmirol.org.pl
Szczytno
ul. Lipperta 10, 12-100 Szczytno, 
tel./fax 89 624 01 49,  
szczytno@wmirol.org.pl

W biurze Izby w poniedziałki w go-
dzinach 10.30–15.30 oraz w czwart-
ki w godzinach 9.00–14.00 dyżurują 
radcy prawni. Zainteresowani rolni-
cy mogą uzyskać bezpłatną pomoc 
prawną po wcześniejszym, telefonicz-
nym uzgodnieniu terminu. Na spotka-
nie należy przywieźć wszelkie doku-
menty dotyczące danej sprawy.

Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej:
Romuald Tański – prezes
Marek Kuźniewski – wiceprezes
Piotr Miecznikowski – członek zarządu 
Robert Nowacki – członek zarządu
Jerzy Salitra – członek zarządu
Mirosław Borowski – delegat do KRIR

Biuletyn Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej przygotowuje zespół pra-
cowników Izby pod redakcją Anny 
Naumczyk-Szałaj. 

ISSN 1643-899X

POSIEDZENIA 
ZARZĄDU W-MIR

POSIEDZENIE 
KOMISJI REWIZYJNEJ

Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej w okresie od 1 do 31 mar-
ca 2023 r. obradował na dwóch po-
siedzeniach, w tym jednym wspólnie 
z przewodniczącymi Rad Powiato-
wych W-MIR i przewodniczącymi 
Komisji, podczas których zajmował 
się następującymi sprawami:
1. realizacją wniosków z Rad Po-

wiatowych W-MIR;
2. opiniowaniem aktów prawnych, 

otrzymywanych z Krajowej 
Rady Izb Rolniczych;

3. opiniowaniem nieruchomości 
rolnych z Zasobu Własności 
Rolnej Skarbu Państwa;

4. opiniowaniem miejscowych pla-
nów zagospodarowania prze-
strzennego;

5. opiniowaniem komorniczym;
6. bieżącym monitorowaniem re-

alizacji budżetu Izby;
7. organizacją konferencji pn. 

„Krajowy Plan Strategiczny dla 
Wspólnej Polityki Rolnej na lata 
2023–2027 – wyzwania dla rol-
ników”, którą zaplanowano na 6 
marca 2023 r.;

8. współorganizacją Olimpiady Wie-
dzy i Umiejętności Rolniczych.

Podczas posiedzenia 10 marca 2023 r. 
Zarząd W-MIR postanowił wystoso-
wać pismo z wnioskiem o zabezpie-
czenie dodatkowych środków, tak 
aby umożliwić rolnikom realizację 
zaplanowanych inwestycji, związa-
nych z rozwojem działalności po-
zarolniczej, w postaci świadczenia 
usług rolniczych na realizację wnio-
sków w ramach poddziałania 6.4 
„Wsparcie inwestycji w tworzenie 
i rozwój działalności pozarolniczej”. 
Ponadto postanowiono przesłać 
uwagi i propozycje zmian wytycz-
nych dla komisji, powołanych przez 
wojewodę do szacowania szkód 
w gospodarstwach rolnych. Zarząd 
Izby podsumował również konfe-
rencję „Krajowy Plan Strategiczny 
dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 
2023–2027 – wyzwania dla rolni-
ków”, zorganizowaną 6 marca 2023 
r. w Olsztynie oraz zapoznał się 
z wnioskami złożonymi przez rolni-
ków podczas konferencji.

24 marca 2023 r. odbyło się wspól-
ne posiedzenie z przewodniczącymi 
Rad Powiatowych i przewodniczą-
cymi Komisji, podczas którego omó-
wiono:

 – bieżącą kampanię wniosko-
wą oraz obsługę wcześniej-
szych wniosków obszarowych 

1 marca br., w biurze terenowym 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rol-
niczej w Szczytnie, odbyło się 
posiedzenie Komisji Rewizyjnej. 
Podczas obrad Komisja zapoznała 
się z wykonaniem budżetu Izby za 
2022 rok i bieżącą sytuacją finan-
sową W-MIR. Następnie doko-
nano oceny merytorycznej pracy 
Zarządu za rok 2022, na podsta-

wie realizacji przez Zarząd uchwał 
i wniosków Walnego Zgroma-
dzenia Izby, uchwał podjętych 
przez Zarząd oraz wniosków 
podjętych przez Rady Powiatowe 
W-MIR i komisje problemowe.  
Komisja Rewizyjna zapoznała się 
też z uchwałami podjętymi przez 
Zarząd w okresie od 1 stycznia do 
20 lutego 2023 roku. 
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2 marca br. w Bartoszycach odbyło się 
posiedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie bartoszyckim. W obradach, 
poza członkami Rady, uczestniczyli: 
pan Marek Kuźniewski – Wiceprezes 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej, 
pani Barbara Piorun – była, wieloletnia 
Kierownik Biura Powiatowego ARiMR 
w Bartoszycach, pan Robert Piotrow-
ski – Kierownik BP ARiMR w Bar-
toszycach, pan Jerzy Bachar – były, 
wieloletni Koordynator Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa Oddział 
Terenowy w Olsztynie Sekcja Zamiej-
scowa w Bartoszycach i Korszach, 
pan Bernard Tomaszewski – Główny 
Specjalista KOWR OT w Olsztynie,  

SZ w Bartoszycach, pani Justyna Zdol-
ska – Kierownik Powiatowego Zespołu 
Doradców Rolniczych nr 3, pani Czesła-
wa Orłowska-Staniszewska – Kierow-
nik Zespołu Doradców w Bartoszycach 
oraz pani Anna Zielińska – Ekspert ds. 
Agro w BNP Paribas Bank Polska SA. 
Podczas posiedzenia pan Robert Pio-
trowski, Kierownik BP ARiMR, omówił 
tematy związane z systemem dopłat 
bezpośrednich i ekoschematami, od-
było się także pożegnanie przecho-
dzących na emeryturę, wieloletnich 
kierujących instytucjami otoczenia rol-
nictwa: pani Barbary Piorun i pana Je-
rzego Bachara.

20 marca br. w Grodzicznie, z inicjaty-
wy pana Jana Rochewicza – Przewod-
niczącego Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie nowomiejskim, odbyło się 
posiedzenie RP W-MIR w tym okręgu. 
W spotkaniu wzięli udział członkowie 
Rady, rolnicy, sołtysi oraz zaproszeni 
goście: pan Zbigniew Ziejewski – Po-
seł na Sejm RP, pan Zbigniew Babalski 
– Poseł na Sejm RP, pan Piotr Miecz-
nikowski – Członek Zarządu W-MIR, 
pan Grzegorz Kierozalski – Dyrektor 
OT KOWR w Olsztynie, pani Renata 
Kierdejko – KOWR OT Olsztyn, pan 
Jan Nawrocki – Główny Specjalista SZ 
KOWR w Działdowie, pani Urszula Wy-
socka-Kniażewska – W-MOR ARiMR 

POSIEDZENIA RAD POWIATOWYCH

i płatności realizowanych przez 
ARiMR;

 – kontrolę w podmiotach importu-
jących zboże;

 – działania podejmowane w związ-
ku z wystąpieniem kolejnych 
ognisk afrykańskiego pomoru 
świń oraz ptasiej grypy na terenie 
województwa warmińsko-ma-
zurskiego;

 – działania podejmowane przez 
Krajowy Ośrodek Wsparcia Rol-
nictwa w zakresie obrotu ziemią 
oraz sytuację na rynkach rolnych.

Ponadto postanowiono:
 – wystosować pismo w sprawie 

usprawnienia funkcjonowania 
portalu IRZplus;

 – włączyć się w organizację „Mlecz-
nych Laurów”, wspólnie z War-
mińsko-Mazurskim Związkiem 
Hodowców Bydła Mlecznego;

 – włączyć się w organizację semi-
narium pt. „Tradycje i zwyczaje 
Świąt Wielkanocnych”, wspólnie 
z WMODR.

Członkowie Zarządu Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej reagowali na 
wszelkie sprawy zgłaszane przez rol-
ników oraz uczestniczyli w posiedze-
niach Rad Powiatowych W-MIR: 

 – 2 marca br. pan Marek Kuź-
niewski – Wiceprezes Izby 
wziął udział w posiedzeniu RP 
W-MIR w powiecie bartoszyc-
kim w Bartoszycach; 

 – 20 marca br. pan Piotr Miecz-
nikowski – Członek Zarządu 
Izby uczestniczył w posiedzeniu  
RP W-MIR w powiecie nowo-
miejskim w Grodzicznie; 

 – 27 marca pan Robert Nowac-
ki – Członek Zarządu Izby wziął 
udział we wspólnym posiedzeniu 
RP W-MIR w powiatach oleckim 
i ełckim w Kalinowie. 

Ponadto, 1 marca br., pan Robert 
Nowacki – Członek Zarządu Izby 
oraz pan Arkadiusz Cwaliński – 
Delegat na Walne Zgromadzenie 
W-MIR z powiatu piskiego wzięli 
udział w Wojewódzkich Obchodach 
Narodowego Dnia Pamięci Żołnie-
rzy Wyklętych w Piszu.
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w Olsztynie, pan Rafał Orzoł – W-MOR 
ARiMR w Olsztynie, pan Jerzy Czapliń-
ski – Wicestarosta Nowomiejski, pan 
Kazimierz Wiśniewski – Przewodniczą-
cy Rady Powiatu Nowomiejskiego, pan 
Krzysztof Puwalski – Naczelnik Wy-
działu Środowiska i Rolnictwa w Staro-
stwie Powiatowym w Nowym Mieście 
Lubawskim, pan Mieczysław Łydziński 
– Dyrektor Biura Poselsko-Senatorskie-
go PiS, pan Tomasz Szczepański – Wójt 
Gminy Grodziczno, pani Anna Janu-
szewska – Urząd Gminy Grodziczno, 
pan Piotr Piątek – Osoba wykonująca 
zadania i kompetencje Wójta Gminy 
Kurzętnik, pan Grzegorz Kleps – Po-
wiatowy Lekarz Weterynarii w Nowym 
Mieście Lubawskim, pani Karolina Goik 
– Kierownik BP ARiMR w Nowym Mie-
ście Lubawskim, pan Rafał Formański – 
Doradca Zespołu Doradców w Nowym 
Mieście Lubawskim, pan Marek Miecz-
nikowski – Przewodniczący Komisji  
ds. Rolnictwa, Budownictwa, Gospo-
darski Komunalnej i Ochrony Śro-
dowiska Rady Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie, pan Tadeusz Graszek – 
Przewodniczący Komisji ds. Rolnictwa, 
Budownictwa, Gospodarski Komunal-
nej i Ochrony Środowiska Rady Gminy 
Grodziczno, pan Michał Dmochewicz 
– Sołtys sołectwa Kuligi, pan Edward 
Klimek – Sołtys sołectwa Linowiec, 
pani Ewelina Kliniewska – Sołtys sołec-
twa Mroczenko, pani Hanna Michalska 
– Sołtys sołectwa Trzcin, pani Alina La-
skowska – Gazeta Nowomiejska.
Z uwagi na bardzo duże zaintereso-
wanie ze strony rolników możliwością 
nabywania od KOWR gruntów na po-
większenie rodzinnych gospodarstw, 
istotnym tematem, poruszonym pod-
czas posiedzenia Rady, były informacje 
podsumowujące przetargi na dzier-
żawę gruntów Gospodarstwa Tylice. 
Należy podkreślić, że licytacje te wzbu-
dziły ogromne emocje, w szczególności 

organizowane w trybie przetargu ogra-
niczonego ofert pisemnych, przy któ-
rym liczone są punkty za poszczególne 
elementy oferty. Nie ulega wątpliwości, 
że część rolników była niezadowolona 
z efektu rozstrzygnięć, ponieważ za-
sadniczym powodem utraty przez nich 
punktów był wiek.
Ponadto, biorąc pod uwagę utrzymu-
jące się duże zagrożenie wystąpienia 
grypy ptaków i ASF, kolejną kwestią 
poruszą podczas spotkania samorządu 
rolniczego była sytuacja epizootyczna 
w powiecie nowomiejskim.
Na zakończenie posiedzenia przepro-
wadzone zostało szkolenie dla rolni-
ków w zakresie ubiegania się o płatno-
ści bezpośrednie na rok 2023, w tym 
spełniania wymogów warunkowości 
płatności bezpośrednich, a także moż-
liwości realizacji ekoschematów, które 
zawarte są w przyjętym Planie Strate-
gicznym dla Wspólnej Polityki Rolnej. 
Przy omawianiu zagadnień dotyczą-
cych ekoschematów, najwięcej pytań 

skierowano odnośnie dobrowolnej 
praktyki, tj. wymieszania obornika 
w ciągu 12 godzin, a mianowicie wska-
zania minimalnej liczby wykonanych 
zdjęć geotegowanych, dokumentują-
cych realizację praktyki. Dyskutowa-
no także nad określaniem powodów, 
dla których rolnik mógłby skorzystać 
z możliwości złożenia oświadcze-

nia o przeprowadzeniu wspomnianej 
praktyki. Dużo wątpliwości pojawiło 
się również przy omawianiu zagadnień 
obejmujących dywersyfikację i zmiano-
wanie upraw w gospodarstwie, a także 
obowiązek pozostawienia odpowied-
niej powierzchni pokrywy na zimę.

27 marca br. w Kalinowie odbyło się 
wspólne posiedzenie Rad Powiato-
wych W-MIR w powiatach ełckim 
i oleckim. W spotkaniu uczestniczyli 
członkowie Rad Powiatowych oraz za-
proszeni goście, w osobach: pan Łukasz 
Bartkowski – Zastępca Dyrektora War-
mińsko-Mazurskiego OR ARiMR, pan 
Jarosław Kowalewski – Nadleśniczy 
Nadleśnictwa Czerwony Dwór, pan Ar-
kadiusz Malinowski – Nadleśniczy Nad-
leśnictwa Ełk, pan Zbigniew Poniatow-
ski – Nadleśniczy Nadleśnictwa Olecko, 
pan Daniel Chochulski – Nadleśniczy 
Nadleśnictwa Gołdap, pan Robert No-
wacki – Członek Zarządu W-MIR i jed-
nocześnie Dyrektor WMODR Oddział 
Olecko, a także przedstawiciele powia-
towych instytucji działających na rzecz 
rolnictwa oraz przedstawicielka stowa-
rzyszenia „Z Szarym Za Płotem” – pani 
Joanna Kulikowska.
Tematami przewodnimi spotkania było 
omówienie sytuacji rosnącej popula-
cji wilka szarego na terenie powiatów 
ełckiego, gołdapskiego i oleckiego, jak 
również problemu ataków ze strony 
wilków na zwierzęta gospodarskie oraz 

domowe. Zgromadzeni wyrazili głębo-
kie zaniepokojenie ilością wilków oraz 
poważnymi trudnościami, wynikający-
mi z braku możliwości redukcji popu-
lacji tych zwierząt. Stwierdzili również, 
iż kluczowym działaniem, jakie należy 
podjąć w pierwszej kolejności, jest usta-
lenie wolumenu bytujących osobników 
tego gatunku, a następnie określenie 
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bezpiecznej liczebności populacji tych 
zwierząt. Należy nadmienić, iż niezwy-
kle ważne jest informowanie rolników 
i mieszkańców obszarów wiejskich 
o procedurze zgłaszania szkód wyrzą-
dzonych przez wilki oraz konieczno-
ści dokumentowania i sygnalizowania 
wszelkich incydentów z ich udziałem, 
celem zebrania danych, niezbędnych 
do interwencji w tym przypadku.
Podczas posiedzenia poruszono również 
temat użytków rolnych, będących we 
władaniu Lasów Państwowych. Człon-
kowie Rad zgodnie stwierdzili, iż powin-
ny one podlegać takim samym zasadom 
rozdysponowania, jak ziemia rolna, po-
zostająca w Zasobie WRSP, tj. informacja 
o posiadanych gruntach winna być jawna, 
a rolnicy powinni mieć pierwszeństwo 
dzierżawy tych gruntów.
Zgromadzeni dyskutowali również na 
temat dramatycznej sytuacji w rolnic-
twie, spowodowanej wysokimi kosz-
tami produkcji i niskimi cenami pro-
duktów rolnych, oraz o zagrożeniach 
i problemach wynikających z wprowa-
dzenia Krajowego Planu Strategicz-
nego dla Wspólnej Polityki Rolnej na  
lata 2023–2027.

31 marca br. w Braniewie odbyło się 
posiedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie braniewskim. Posiedzenie 
zostało zwołane z inicjatywy Przewod-
niczącego, pana Jerzego Salitry, będą-
cego jednocześnie Członkiem Zarządu 
Izby. W spotkaniu, poza członkami 
Rady Powiatowej, uczestniczyli: pan 
Krzysztof Kowalski – Członek Zarzą-
du Powiatu Braniewskiego, pan Jakub 
Bornus – Wójt Gminy Braniewo, pan 
Stanisław Żołędziewski – Przewod-
niczący Rady Gminy Braniewo, pani 
Jadwiga Marchewa – Powiatowy Le-
karz Weterynarii w Braniewie, pan To-
masz Kurlenda – Kierownik BP ARiMR 
w Braniewie, Pani Anna Subocz – p.o. 
Kierownika Zespołu Doradców w Bra-
niewie, pan Adam Krupa – Zastępca 
Dyrektora Elewarr sp. z o.o. w Malbor-
ku, pan Zbigniew Orwat – Kierownik 
Magazynu Elewarr sp. z o.o. w Branie-
wie i pan Tadeusz Zakrzewski – emery-
towany Powiatowy Lekarz Weterynarii 
w Braniewie. 
Spotkanie było okazją do złożenia po-
dziękowań lek. wet. Tadeuszowi Za-

krzewskiemu, który po 45 latach pracy 
przeszedł na zasłużoną emeryturę, 
oraz życzeń wielu sukcesów i owocnej 
współpracy z rolnikami dla lek. wet. 
Jadwigi Marchewy – nowego Powiato-
wego Lekarza Weterynarii w Braniewie.
Podczas posiedzenia przedstawiciele 
Elewarr sp. z o.o. w Malborku przed-
stawili plany rozbudowy i modernizacji 
magazynu w Braniewie. Ponadto pan 
Tomasz Kurlenda omówił aktualną sy-
tuację, dotyczącą zmian w płatnościach 
bezpośrednich, a informacje o bieżą-
cych planach pracy Zespołu Doradców 
w Braniewie zaprezentowała pani Anna 
Subocz. Z kolei pani Jadwiga Marche-
wa przedstawiła dane na temat bieżą-
cej sytuacji związanej z ASF na terenie 
powiatu braniewskiego oraz zmian 
w przepisach weterynaryjnych.
Na zakończenie posiedzenia pan Jerzy 
Salitra zdał relację z przebiegu prac Za-
rządu W-MIR.

31 marca br. w Nidzicy odbyło się po-
siedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie nidzickim, zwołane przez 
pana Piotra Miecznikowskiego – Prze-
wodniczącego Rady i jednocześnie 
członka Zarządu Izby. W spotkaniu 
wzięli udział przedstawiciele władz 
samorządów gminnych, samorządu 
powiatu oraz wszystkich instytucji 
działających w obszarze rolnictwa. 
Podczas posiedzenia omawiano pro-

blemy bieżące, dotyczące rolnictwa 
w powiecie nidzickim. Kierownik Biura 
Powiatowego Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa w Nidzicy, pan 
Grzegorz Mróz, przedstawił obowią-
zujące od tego roku zasady warunko-
wości i ekoschematy, które w swoich 
gospodarstwach mogą realizować rol-
nicy, chcący pozyskać większe dopłaty 
obszarowe. Ta tematyka zdominowała 
posiedzenie Rady i wzbudziła wiele 
wątpliwości. Członkowie Rady uznali, 
iż system dopłat dla 2023 roku jest wy-
jątkowo skomplikowany i przysporzy 
sporo problemów zarówno rolnikom, 
jak i doradcom rolniczym. 
W dalszej część obrad pani Joanna 
Szczepkowska – kierownik PT KRUS 
w Nidzicy omówiła zmiany w ubezpie-
czeniu społecznym rolników. Następnie 
Powiatowy Lekarz Weterynarii w Nidzicy, 
pan Jarosław Wydrachowski, przekazał 
Radzie informacje o sytuacji epizootycz-
nej powiatu, który uznano za dobry, gdyż 
nie stwierdzono żadnych przypadków 
ASF i ptasiej grypy. Członkowie Rady 
dyskutowali również nad stanem melio-
racji oraz urządzeń wodnych w powiecie 
i ustalili, iż kolejne posiedzenie powinno 
odbyć się przy udziale przedstawicieli 
Państwowego Gospodarstwa Wodne-
go Wody Polskie, a jego celem będzie 
ustalenie koniecznych do wykonania 
remontów cieków wodnych w powiecie 
nidzickim.
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 – 1 marca br. Zarząd W-MIR odpo-
wiedział na wezwania do uzupeł-
nienia wniosków o odstrzał wilków 
w powiatach gołdapskim i ełckim. 
Pomimo uzupełnienia, General-
ny Dyrektor Ochrony Środowiska 
nie zezwolił na przeprowadzenie 
odstrzału wilków na terenie gminy 
Dubeninki. Na odpowiedź w spra-
wie wniosku dotyczącego powiatu 
ełckiego nadal czekamy.  

 – 7 marca br. Zarząd Izby negatywnie 
zaopiniował projekt rozporządze-
nia Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi, zmieniający rozporządzenie 
w sprawie środków podejmowa-
nych w związku z wystąpieniem 
afrykańskiego pomoru świń. Sa-
morząd rolniczy uznał za wysoce 
nierozważne stwarzanie możliwo-
ści utrzymywania świń bez speł-
nienia dotychczas obowiązujących 
zasad bioasekuracji. 

 – 10 marca br. Zarząd W-MIR, w od-
powiedzi na „Projekt rozporządze-
nia Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w sprawie szczegółowych 
warunków i szczegółowego trybu 
przyznawania i wypłaty płatności 
ekologicznych w ramach Planu 
Strategicznego dla Wspólnej Po-
lityki Rolnej na lata 2023–2027”, 
przesłał do Krajowej Rady Izb Rol-
niczych następujące uwagi: 
zwiększenie limitu degresywno-
ści stawek o 50 ha;
zwolnienie gospodarstw ekolo-
gicznych z obowiązku spełniania 
norm GAEC 6 i GAEC 7;
uznanie w ekologii roślin rolni-
czych z wsiewkami roślin pa-
szowych lub innych gatunków 
jako rośliny rolnicze, a nie ich 
mieszanki. 

 – 14 marca br. Zarząd Izby zaopi-
niował „Wytyczne dla Komisji po-
wołanych przez Wojewodę, doty-
czące ogólnych zasad szacowania 
szkód w gospodarstwach rolnych 
i działach specjalnych produkcji 
rolnej, w których wystąpiły szkody 

spowodowane przez grad, deszcz 
nawalny, ujemne skutki przezi-
mowania, przymrozki wiosenne, 
powódź, huragan, piorun, obsu-
nięcie się ziemi, lawinę lub suszę 
w środku trwałym”. W uwagach, 
przekazanych do Wojewody War-
mińsko-Mazurskiego, znalazła się 
propozycja wydłużenia składania 
sprawozdań o wysokości szkód 
z 15 listopada do 15 grudnia oraz 
zaproponowano usunięcie dekla-
racji rolnika, czy będzie ubiegał się 
o szacowanie strat suszowych.

 – 15 marca br. Zarząd W-MIR, za 
pośrednictwem Krajowej Rady Izb 
Rolniczych, wystąpił do Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi z wnio-
skiem w sprawie uwzględnienia 
w nowym Planie Strategicznym 
dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 
2023–2027 płatności związanej 
z produkcją do bawołów (Buba-
lus bubalis), analogicznie jak jest 
w przypadku bydła domowego 
(Bos taurus).

 – 20 marca br. Zarząd Izby, w odpo-
wiedzi na „Projekt rozporządze-
nia Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w sprawie szczegółowych 
warunków i szczegółowego trybu 
przyznawania i wypłaty pomocy 
finansowej w ramach schematów 
na rzecz dobrostanu zwierząt 
w ramach Planu Strategiczne-
go dla Wspólnej Polityki Rolnej 
na lata 2023–2027”, przesłał do 
Krajowej Rady Izb Rolniczych na-
stępujące uwagi:

 – wydłużenie terminu składania re-
jestrów wypasów do biur powia-
towych ARiMR do dwóch tygodni, 
a nie – jak jest w zapisach rozpo-
rządzenia – do 7 dni;

 – objęcie wsparciem dobrostano-
wym na równi z bydłem domo-
wym (Bos taurus) gatunku bawół 
domowy (Bubalus bubalis). 

 – 27 marca br. Zarząd W-MIR, 
w odpowiedzi na „Projekt ustawy 
o szczególnych rozwiązaniach, ma-

jących na celu poprawę nadzoru 
nad zdrowiem i ochroną zwierząt”, 
przesłał do Krajowej Rady Izb Rol-
niczych następujące uwagi:

 – usunięcie art. 29a ustęp 1., mówią-
cego o zamiarze zgłaszania prze-
mieszczania świń do innej siedziby 
stada w terminie 4 dni przed pla-
nowanym przemieszczeniem;

 – w proponowanych przepisach za-
brakło zapowiadanej możliwości 
chowu 10 sztuk trzody chlewnej 
rocznie na potrzeby własnej rodziny; 

 – należy jasno opisać w ustawie 
przypadki, w których nie ma obo-
wiązku rejestracji zwierząt na 
własne potrzeby, tak, aby nie było 
wątpliwości w tym zakresie;

 – w projekcie ustawy należy usunąć 
wszelkie zapisy, umożliwiające od-
bieranie zwierząt hodowlanych 
i wchodzenie na posesje gospo-
darstw rolnych przez organizacje 
społeczne, których statutowym ce-
lem działania jest ochrona zwierząt; 
takie działania powinny być prowa-
dzone jedynie przez państwowe in-
stytucje, jak inspekcja weterynaryj-
na, policja, urzędy gmin.

 – 29 marca Zarząd Izby przesłał do 
KRIR wykaz najważniejszych pro-
blemów, z którymi borykają się 
rolnicy, celem przekazania ich pod-
czas spotkania, organizowanego 
przez Ministra Rolnictwa i Rozwo-
ju Wsi (tzw. okrągły stół). Wykaz 
zawierał poniżej wskazane zagad-
nienia.

1. Problemy ze zwierzyną prawnie 
chronioną i szkodami łowieckimi: 

 – zbyt duża populacja bobrów; 
 – rosnąca populacja wilka szarego 

w województwie;
 – zbyt duża populacja łosi, saren 

i dzików, które powodują szkody 
w uprawach; 

 – brak odszkodowań za szkody po-
wodowane przez ptaki chronione; 

 – „martwy” sąd arbitrażowy w spra-
wie szkód łowieckich;

WYSTĄPIENIA 
WARMIŃSKO-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ
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WYJAZD STUDYJNY NA 
XXVII MIĘDZYNARODOWE TARGI 

TECHNIKI ROLNICZEJ „AGROTECH”

 – brak skutecznych metod wyeg-
zekwowania szacowania szkód 
przez koła łowieckie w ustawo-
wym terminie. 

2. Problemy związane z ASF, a także 
z dopłatami do produkcji trzody:

 – stały brak opłacalności produkcji 
trzody chlewnej;

 – niewypłacanie środków z progra-
mów pomocowych dla hodow-
ców świń; 

 – brak naboru wniosków na wy-
równanie kwoty obniżonego 
dochodu dla producentów świń 
w IV kwartale;

 – brak naboru wniosków pomo-
cowych dla producentów świń, 
wynikających z wprowadzonych 
restrykcji dla gospodarstw poło-
żonych na obszarach ASF (różnice 
cen sprzedaży między strefami).

3. Problemy z towarami z Ukrainy, 
zalewającymi nasz rynek:

 – bardzo niskie ceny zbóż oraz dal-
sze prognozy spadkowe; 

 – dopłata do zbóż powinna 
uwzględniać faktyczną (kilome-
trową lub powiatową) odległość 
gospodarstwa od portu; w woje-
wództwie warmińsko-mazurskim 
należy zwiększyć kwotę pomocy, 
gdyż transport jest droższy niż np. 
w województwie mazowieckim;

 – należy rozładować i przeprowa-
dzić eksport zalegającego zboża 
z magazynów. 

4. Problem wysokości czynszów 
dzierżawnych KOWR: należałoby 
je obniżyć, w związku z aktualnym 
spadkiem cen płodów rolnych i ro-
snącymi kosztami produkcji (np. 
nawozów).

5. Problemy w mleczarstwie:
 – niskie ceny skupu mleka;
 – dominacja hipermarketów, które 

wymuszają spadki cen produktów 
mleczarskich.

6. Problemy dotyczące Krajowego 
Planu Strategicznego i płatności 
w 2023 roku:

 – problemy z realizacją wymogów 
Planu Strategicznego WPR;

 – zbyt duża opieszałość w publi-
kowaniu rozporządzeń wyko-
nawczych dotyczących płatności 
bezpośrednich i ciągłe zmiany, nie-
jasność przepisów;

 – skomplikowana procedura wyboru 
ekoschematów;

 – trudności w spełnianiu norm 
warunkowości (zmianowanie – 
szczególnie uprawy kukurydzy 
w małych gospodarstwach mle-
czarskich, pozostawianie obsza-
rów nieprodukcyjnych);

 – wyłączanie gruntów z produkcji, 
nacisk na ekologię.

7. Problemy na rynku nawozów:
 – bardzo niestabilny rynek cen na-

wozów.
8. Ogólne problemy w rolnictwie:

 – rolnicy zauważają, że pomimo ni-
skich cen zbóż, ceny pasz nie spa-
dają, tylko utrzymują się na stałym 
poziomie;

 – problem braku zapewnienia cen 
minimalnych płodów rolnych.

W marcu 2023 r. Warmińsko-Mazur-
ska Izba Rolnicza opiniowała roczne 
plany łowieckie. W wielu obwodach ło-
wieckich wnioskowano o zwiększenie 
odstrzału jeleni i saren tak, aby zmniej-
szyć szkody łowieckie.

W marcu br. Zarząd Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej wydał trzy opi-
nie i trzy informacje dla komorników 
sądowych w sprawie zajętego mienia. 
W dwóch opiniach uznano, iż zajęte mie-
nie jest zbędne do prawidłowego prowa-
dzenia gospodarstwa, a w jednej opinii 
wskazano, że zajęte mienie jest niezbęd-
ne. W dwóch informacjach wykazano, 
że dłużnicy nie są rolnikami, natomiast 
w jednej odstąpiono od wydania opinii, 
z powodu braku niezbędnych danych 
o strukturze gospodarstwa.

W dniach 17–18 marca 2023 r. War-
mińsko-Mazurska Izba Rolnicza zor-
ganizowała wyjazd studyjny rolników 
oraz członków Rad Powiatowych 
W-MIR z powiatów elbląskiego, bra-
niewskiego i ostródzkiego na XXVII 
Międzynarodowe Targi Techniki Rol-
niczej AGROTECH w Kielcach. Ce-
lem wyjazdu było zaktualizowanie 
wiedzy, umożliwiającej poprowadze-

nie gospodarstwa rolnego w sposób 
nowatorski, z zastosowaniem inno-
wacyjnych rozwiązań, nowoczesnych 
maszyn i najlepszych praktyk rolni-
czych. Obecną edycję targów AGRO-
TECH, jak co roku, odwiedziły firmy 
rolnicze z całego świata, prezentujące 
ciągniki, kombajny, maszyny sadow-
nicze, silosy zbożowe, nawozy oraz 
środki uprawy rolnej. 

Udział w targach był okazją do skom-
pletowania wiedzy na temat najnow-
szych maszyn, urządzeń oraz usług dla 
rolnictwa. Uczestnicy wyjazdu składają 
podziękowania Zarządowi Warmiń-
sko-Mazurskiej Izby Rolniczej, Bankowi 
Spółdzielczemu w Malborku i Spółdziel-
ni Mleczarskiej ,,Spomlek” za wsparcie 
w realizacji tego przedsięwzięcia.
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WARMIŃSKO-MAZURSKI 
ZWIĄZEK HODOWCÓW BYDŁA MLECZNEGO

Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Janusz Kowalski z wizytą w Parzniewie

19 stycznia 2023 r. Wiceminister Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi, pan Janusz Kowalski, 
zwiedził Laboratorium Oceny Mleka i La-
boratorium Genetyki Bydła PFHBiPM 
w Parzniewie. Wizyta opierała się na 
trzech tematach: biogazownie, opony, 
wykorzystywane w rolnictwie i genomo-
wanie bydła. Minister zainteresowany 
był korzyściami płynącymi z genomowa-
nia samic. Usłyszawszy o europejskich 
krajach, które mają zgenotypowane 
prawie 100% populacji, zapowiedział 
rozpoczęcie prac nad otwarciem progra-
mu pilotażowego w MRiRW, dotyczą-
cego tego zagadnienia. Trwają już w tej 
sprawie działania pomiędzy Resortem 
a PFHBiPM. Ponadto Wiceministrowi 
przedłożono stanowisko PFHBiPM ws. 

obciążania oponami pryzm kiszonkar-
skich, z prośbą o szybką interwencję 
w zakresie zmiany niekorzystnych zapi-
sów, dokładających rolnikom obowiąz-
ków administracyjnych.
Biogazownie to oczko w głowie Wicemi-
nistra, pana Janusza Kowalskiego, który 
prace nad swoją specustawą planuje 
oprzeć na silnym filarze doświadczeń ho-
dowców, zrzeszonych w PFHBiPM. 
Ministerialne prace zintensyfikowały się 
z początkiem bieżącego roku. Podczas 
spotkania, na piśmie, zostały przedsta-
wione postulaty środowiska hodowców 
w zakresie wsparcia planowego, inwe-
stycyjnego oraz postinwestycyjnego 
biogazowni w ten sposób, by technologia 
maksymalnie odciążyła i tak już obłożo-

nego pracą polskiego rolnika. Szczegóło-
we spojrzenie na tematykę biogazowni 
Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
pan Janusz Kowalski zawarł w poniższym 
wywiadzie.
Michał Krukowski: Jak przebiegają prace 
nad specustawą dotyczącą biogazowni?
Janusz Kowalski – Wiceminister Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi: W listopadzie  
2022 r. jako sekretarz stanu w Mini-
sterstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz 
Pełnomocnik Rządu ds. Transformacji 
Energetycznej Obszarów Wiejskich po-
wołałem zespół ekspertów, przed któ-
rym postawiłem zadanie stworzenia 
przepisów stwarzających odpowiednie 
warunki dla rozwoju biogazu w Polsce. 
Pierwszym etapem prac było zdefinio-
wanie barier uniemożliwiających pożą-
dane wykorzystanie lokalnie dostępnych 
surowców dla produkcji biogazu, a na-
stępnie jako produkt pofermentacyjny 
– zagospodarowanie ich jako nawóz do 
użyźniania gleby. Prawidłowe określenie 
przeszkód rozwoju danego obszaru po-
winno być kluczowym elementem każ-
dego zamierzenia legislacyjnego. Dlatego 
w tym zakresie odbyliśmy wiele spotkań 
z przedstawicielami sektora biogazu, 
w których wspólnie dyskutowaliśmy 
o problemach branży. Następnie zespół 
ekspertów, we współpracy ze specja-
listami z MRiRW, przygotował projekt 
specustawy, która jest odpowiedzią na 
sygnalizowane problemy. Prace nad pro-
jektem zakończyły się na początku tego 
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roku. Aktualnie przygotowana propo-
zycja legislacyjna skierowana została do 
dalszych prac legislacyjnych w rządzie. 
Mam nadzieję, że już na początku lutego 
trafi do Sejmu. 
M. K.: Jakie korzyści finansowe dla ho-
dowców przewiduje specustawa i kiedy 
planowane jest jej wejście w życie?
J. K.: Wszystkim powinno zależeć na 
tym, aby przygotowany projekt jak naj-
szybciej stał się obowiązującym w Pol-
sce prawem. Dlatego prace prowadzo-
ne są z założeniem wejścia specustawy 
w życie w pierwszym kwartale 2023 
roku. Celem specustawy jest zniesienie 
istotnych barier utrudniających rozpo-
częcie i prowadzenie działalności w za-
kresie biogazu rolniczego. Bezpośrednie 
korzyści finansowe wynikać będą ze 
zniesienia lub uproszczenia istotnej czę-
ści wymaganych dotychczas procedur 
administracyjnych, w tym dotyczących 
możliwości korzystania z określonych 
substratów i sposobów zagospodarowa-
nia pofermentu, a zatem dotyczyć będą 
zmniejszenia niemałych często kosztów 
przeprowadzenia tych procedur. Jednak 
przede wszystkim rozwiązania specusta-
wy będą komplementarne do wsparcia 
finansowego przewidzianego również dla 
biogazowni rolniczych w programie Naro-
dowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej „Energia dla Wsi”, 
opracowanego dzięki bliskiej współpracy 
naszego resortu z resortem klimatu i śro-
dowiska. Specustawa ma na celu umoż-
liwienie jak najszerszemu kręgowi zain-
teresowanych skorzystanie ze wsparcia 
oferowanego przez ten program oraz inne 
planowane mechanizmy. Takie jest jej zna-
czenie w kontekście korzyści finansowych 
dla zainteresowanych hodowców.
M. K.: Spotyka się Pan z przedstawicie-
lami PFHBiPM. Pracujecie nad planami 
rozwoju biogazowni. Czy zacieśnienie 
współpracy w tym zakresie realnie po-
może hodowcom w osiąganiu stabilności 
energetycznej gospodarstw?
J. K.: Oparta na substratach własnych 
produkcja prądu i ciepła daje możliwości 
obniżenia kosztów działalności i zwięk-
szenia odporności gospodarstw i zakła-
dów na czynniki destabilizujące rynek. 
Wsłuchanie się w postulaty branży i kon-
struktywna odpowiedź na nie to pod-
stawowa metoda mojego działania jako 
Pełnomocnika Rządu ds. Transformacji 
Energetycznej Obszarów Wiejskich, 
którą uznaję za klucz do wspólnego suk-

cesu. W państwa branży przedsiębiorcy 
mają dostęp do szczególnie wartościo-
wych substratów do produkcji biogazu 
i produktów energetycznych z biogazu 
i w sektorze jej rozwój jest pożądany 
i możliwy w najwyższym stopniu. Dlate-
go Polska Federacja Hodowców Bydła 
i Producentów Mleka jest dla mnie szcze-
gólnie ważnym i cennym partnerem 
w dialogu, który jest niezbędny dla wy-
pracowania jak najlepszych rozwiązań.
M. K.: Padają stwierdzenia, że budowa 
biogazowni w małych gospodarstwach 
jest nierentowna. Czy spółdzielczość 
energetyczna wychodzi z alternatywą 
przeciw tym stwierdzeniom?
J. K.: W przestrzeni publicznej pada wie-
le stwierdzeń, taka jest natura debaty 
w państwie demokratycznym. Jednak 
każde stwierdzenie musi być poparte ar-
gumentami. Stwierdzenia generalizujące 
są najczęściej fałszywe. Każdy przypadek 
powinien być analizowany indywidualnie, 
a skala instalacji powinna i może być do-
stosowana w każdym przypadku do ist-
niejących możliwości i potrzeb. Z drugiej 
strony niewątpliwie w sektorze biogazu 
czynnikiem istotnie limitującym wielkość 
instalacji jest dostępność substratów 
i możliwości zagospodarowania pofer-
mentu. Spółdzielczość stanowi w moim 
przekonaniu efektywną drogę do za-
radzenia tym problemom. Niższe ceny 
energii elektrycznej dostępnej dla spół-
dzielców z własnych źródeł spółdzielni 
i dodatkowo stabilność jej dostaw z bio-
gazowni, a także możliwość wykorzy-
stania również cenowo konkurencyjnej 
energii ciepła z kogeneracji biogazowej, 
powinny skutecznie zachęcić spółdziel-
nie do inwestowania w instalacje bio-
gazowe i do wypracowania odpowied-
nich rozwiązań dla zapewnienia dostaw 
substratów z gospodarstw i zakładów 
spółdzielców oraz zagospodarowania 
pofermentu w tych gospodarstwach. 
Osobiście uważam, że wielkość bioga-
zowni można w każdym przypadku do-
stosować do wielkości gospodarstwa, ale 
wiadomo, że z uwagi na czynniki ekono-
mii skali, większe instalacje mają z reguły 
lepsze parametry ekonomiczne. Dlatego, 
ze względu na strukturę naszych gospo-
darstw rolnych, wielkie nadzieje wiążę 
z rozwiązaniami spółdzielczymi w sekto-
rze biogazu i zdecydowanie popieram te 
rozwiązania.
M. K.: „Stawiamy na biogazownie, jeste-
śmy przeciwko wiatrakom” – dlaczego?

J. K.: Zawsze na rynku mamy konku-
rencję o finansowanie. Biogazownie za-
pewniają liczne korzyści synergiczne dla 
rolników i obszarów wiejskich, których 
nie zapewniają farmy wiatrowe – zago-
spodarowanie odpadów, redukcja uciąż-
liwości zapachowych, najwyższy stopień 
redukcji śladu węglowego działalności, 
dostarczanie wartościowych produk-
tów nawozowych, możliwość produkcji 
ciepła w kogeneracji. Do tego dochodzi 
możliwość ciągłej generacji energii elek-
trycznej. Możliwości tych nie oferuje 
energetyka wiatrowa. Dlatego złotówka 
wydana na biogazownie jest w moim głę-
bokim przekonaniu złotówką lepiej wy-
daną. Ostatecznie to po prostu kwestia 
dbałości o interes rolników indywidual-
nych oraz o efektywność wydatkowania 
środków publicznych przeznaczanych na 
wsparcie odnawialnych źródeł energii. 
Ponadto warto podkreślić, że w sektorze 
biogazu dysponujemy bardzo wartościo-
wymi polskimi technologiami i wsparcie 
tego sektora oznacza wsparcie rozwoju 
nie tylko obszarów wiejskich, ale także 
rodzimego, polskiego przemysłu, co jest 
jednym z podstawowych priorytetów 
polityki rządu Zjednoczonej Prawicy.
M. K.: Biogazownie to najbardziej nośny 
temat, którego się Pan ostatnio podjął. 
Jakie wyzwania, oprócz tych w zakre-
sie zapewnienia taniej energii w gospo-
darstwach rolnych, stoją Pana zdaniem 
przed hodowcami i producentami mleka?
J. K.: Biogazownie dają kompleksowe 
i synergiczne korzyści. Jest to zarazem 
obszar, którego potencjał jest w najniż-
szym stopniu wykorzystany. Dlatego na 
nich koncentruję aktualnie swoje wysiłki. 
Ponadto, oczywiście najtańsza energia 
to energia zaoszczędzona. Popieram 
wszelkie inicjatywy zmierzające do po-
prawy efektywności energetycznej i od-
zysku energii. Warto wspomnieć w tym 
kontekście również o innowacyjnych, 
polskich technologiach odzysku ener-
getycznego w rolnictwie – m.in. gazów 
cieplarnianych zawartych w powietrzu 
wentylacyjnym pomieszczeń hodowla-
nych. Zastosowanie tych technologii mo-
głoby przynieść z oczywistych względów 
szczególne korzyści w hodowli bydła. 
One również wymagają upowszechnie-
nia i wsparcia.
M. K.: Czy konkurencyjność polskiego 
rolnictwa przyszłości warto opierać na 
taniej energii, wytwarzanej z własnych, 
niezależnych źródeł?
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J. K.: Odpowiedź twierdząca jest w moim 
przekonaniu oczywista. Chciałbym do-
datkowo podkreślić jednak kilka aspek-
tów. Energetyczna samowystarczalność 
produkcji rolnej, dzięki rozproszonym 
źródłom odnawialnym, w szczególno-
ści tak stabilnym jak biogazownie, jest 
nie tylko kwestią konkurencyjności, 
ale przede wszystkim bezpieczeństwa 
energetycznego obszarów wiejskich 
oraz bezpieczeństwa żywnościowego 
kraju. Ponadto konkurencyjność to nie 
tylko kwestia kosztów i ryzyk, które ob-
niżamy dzięki oparciu produkcji energii 
o własne zasoby odnawialne. To także 
w coraz większym stopniu kwestia re-
dukcji śladu węglowego. W tym zakresie 

biogazownie stwarzają największe możli-
wości generując tzw. ujemny ślad węglo-
wy, przede wszystkim dzięki unikniętym 
emisjom metanu. Potwierdzają to prze-
pisy Unii Europejskiej, w szczególności 
dyrektywy w sprawie promowania sto-
sowania energii ze źródeł odnawialnych 
(RED II). Na ich podstawie możliwe jest 
wyliczenie redukcji i zbilansowanie emisji 
z działalności rolnej i uzyskanie produktu 
o potencjalnie nawet zerowym śladzie 
węglowym. Biogazownie wpisują się po-
nadto w priorytety Wspólnej Polityki Rol-
nej w zakresie tzw. rolnictwa węglowego 
(carbon farming). Będziemy czynić stara-
nia o uzupełnienie ekoschematów planu 
strategicznego WPR o praktyki związane 

z produkcją biogazu, jak np. nawozowe 
stosowanie pofermentu, po uprzednim 
odzysku energii z substratów, takich jak 
nawozy naturalne w instalacjach bio-
gazowych. Należy podkreślić, że chociaż 
rozwiązania prawne UE w zakresie emisji 
gazów cieplarnianych z działalności rolnej, 
które mogłyby wpłynąć na koszty produk-
cji są dopiero w fazie planowania, to jednak 
konkurencja rynkowa w oparciu o ślad 
węglowy jest już faktem na rynkach roz-
winiętych. Dlatego już dzisiaj powinniśmy 
podejmować działania, które zapewnią 
sukces polskiemu rolnictwu w przyszłości 
– sukces, na który nas stać.

RADCA PRAWNY RADZI
Zniesienie współwłasności gospodarstwa rolnego 

na drodze postępowania sądowego

Na terenie Rzeczpospolitej Polskiej ustrój 
rolny oparty jest, co do zasady, na gospo-
darstwach rodzinnych. Z tego względu 
ustawodawca, w przepisach Kodeksu 
cywilnego, zdecydował o wprowadzeniu 
odrębnych – w stosunku do innych przed-
miotów współwłasności – norm, regulują-
cych tryb znoszenia współwłasności go-
spodarstw rolnych (art. 213–218). 
Na wstępie wyartykułować należy, iż 
zgodnie z regulacją art. 553 k.c., pod po-
jęciem gospodarstwa rolnego rozumie 
się grunty rolne wraz z gruntami leśnymi, 
budynkami lub ich częściami, urządze-
niami i inwentarzem, jeżeli stanowią lub 
mogą stanowić zorganizowaną całość 
gospodarczą, oraz wraz z prawami zwią-
zanymi z prowadzeniem gospodarstwa 
rolnego. Reasumując: gospodarstwo rol-
ne to zbiór rzeczy i praw.
Specjalna ochrona, którą otacza się 
każde gospodarstwo rolne, ma na celu 
utrzymanie jej dochodowości oraz za-
chowanie racjonalnej produkcji rolnej. 
Podstawowym elementem tejże ochro-
ny jest dbałość o to, aby gospodarstwa 
rolne przypadały osobom, które będą 
gwarantować należytą rękojmię ich pro-
wadzenia. Z tego też względu, w przy-

padku kwestii związanych ze zniesieniem 
współwłasności gospodarstwa rolnego 
(w razie sporu między właścicielami), 
norma, o której mowa powyżej, znajduje 
szczególny posłuch. 
Sądy, rozpatrując sprawy o podział go-
spodarstwa rolnego, w pierwszej kolej-
ności winny dążyć do zniesienia współ-
własności na skutek fizycznego podziału 
gospodarstwa. W wielu przypadkach nie 
jest jednak możliwe takie rozwiązanie, 
np. wówczas, gdy podział gospodar-
stwa doprowadziłby do powstania no-
wych, mniejszych gospodarstw, których 
funkcjonowanie byłoby ekonomicznie 
nieopłacalne, albo skutkowałby zaprze-
staniem prowadzenia działalności rol-
niczej, albowiem taki skutek pozostaje 
w sprzeczności z zasadami prawidłowej 
gospodarki rolnej. W tym miejscu wska-
zać należy, iż ustalenie, że podział gospo-
darstwa będzie sprzeczny z zasadami 
prawidłowej gospodarki rolnej, następu-
je po zasięgnięciu opinii biegłego z zakre-
su rolnictwa.
W przypadku, gdy gospodarstwo 
rolne jest własnością kilku osób lub 
podmiotów, możliwą sytuacją jest, 
iż w toku postępowania sądowego 

o zniesienie współwłasności, stwier-
dzone zostanie, że podział gospodar-
stwa będzie dopuszczalny, jednakże 
na mniejszą liczbę gospodarstw rol-
nych od liczby współwłaścicieli. 
Sąd, decydując o zniesieniu współwła-
sności bez podziału gospodarstwa lub 
z podziałem na mniejszą od liczby współ-
właścicieli liczbę nowych gospodarstw 
rolnych, w przypadku sporu pomiędzy 
stronami, co do zasady będzie przyzna-
wał gospodarstwo na rzecz osób, które 
dotychczas prowadziły gospodarstwo 
albo stale w nim pracowały. Możliwe 
są jednak sytuacje odmienne, choćby 
w przypadku, gdy Sąd uzna, że interes 
gospodarczy będzie przemawiał za in-
nym wyborem, np. inny współwłaściciel 
legitymuje się większym doświadcze-
niem i posiada wykształcenie kierunko-
we, dając większą rękojmię efektywne-
go prowadzenia gospodarstwa rolnego. 
W przypadku, gdy kilku współwłaścicieli 
spełnia warunki, o których mowa powy-
żej, zasadą będzie, iż Sąd przyzna gospo-
darstwo temu rolnikowi, który daje naj-
lepszą rękojmię należytego prowadzenia 
gospodarstwa rolnego. Oceniając po-
szczególnych współwłaścicieli, poza kry-
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teriami pracy w gospodarstwie, doświad-
czenia i wykształcenia, brane są również 
pod uwagę inne czynniki, np. osiągane 
wyniki, wiek i stan zdrowia, jak również 
stosunki rodzinne oraz majątkowe. 
Inny sposobem zniesienia współwłasno-
ści gospodarstwa rolnego jest jego sprze-
daż. Sprzedaż może nastąpić w przypad-
ku, gdy na takie rozwiązanie zgodzą się 
wszyscy współwłaściciele albo żaden 
ze współwłaścicieli nie wyrazi zgody na 
przyznanie mu gospodarstwa w całości. 

Zniesienie współwłasności w przypadku 
innym niż podział na równe części, bę-
dzie wiązał się z koniecznością spłat pie-
niężnych. W sytuacji braku porozumienia 
pomiędzy współwłaścicielami, Sąd ustala 
wysokość spłat, które, co do zasady, win-
ny odpowiadać udziałowi we współwła-
sności. W praktyce częstokroć zdarza się, 
że wysokość spłaty bywa obniżana, jak 
również rozkładana na raty lub ustalana 
z odroczeniem terminu płatności. Sąd, 
decydując o obniżeniu wysokości spłaty 
rat, bierze pod uwagę w szczególności 

wielkość i stan gospodarstwa rolnego, 
typ produkcji rolnej oraz sytuację osobi-
stą i majątkową współwłaścicieli. Decy-
zję o obniżeniu wysokości spłaty musi 
poprzedzać ustalenie, że doszłoby do 
nadmiernego obciążenia majątku współ-
właściciela w przypadku spłaty w pełnej 
wysokości wartości udziału. W tym miej-
scu należy wskazać, iż obniżenie wyso-
kości spłaty nie jest dopuszczalne przy 
zniesieniu współwłasności pomiędzy 
małżonkami.

radca prawny dr Arkadiusz Zaczek

Co wspólnego z Unią Europejską mają gra w kręgle, rozwiązywa-
nie krzyżówki i rebusu, rzut kostką czy łowienie? To tylko niektóre 
z konkurencji, rozgrywanych podczas XVIII Gminnego Turnieju 
Wiedzy o Unii Europejskiej, zorganizowanego przez Szkołę Pod-
stawową w Łęgajnach wspólnie z EUROPE DIRECT Olsztyn, pod 
honorowym patronatem m.in. Komisji Europejskiej w Polsce.
Uczestnicy – uczniowie szkół podstawowych z gminy Barcze-
wo – rywalizowali, rozwiązując krzyżówkę o flagach państw 
UE, wskazywali na mapie państwo UE, którego flagę wyrzucili 
kostką, odgadywali język, w jakim śpiewana była piosenka, ło-
wili banknoty euro oraz wykazywali się wiedzą o Unii Europej-
skiej, rozwiązując quizy.
Walka była zaciekła i do ostatniej chwili nie było wiadomo, kto 
zwycięży. Ostateczny wynik przedstawia się następująco:

I miejsce – Szkoła Podstawowa nr 3 w Barczewie
II miejsce – Niepubliczna Szkoła Podstawowa w Kronowie 
III miejsce – Szkoła Podstawowa nr 1 im. Feliksa Nowowiejskiego 
w Barczewie
IV miejsce – Szkoła Podstawowa im. Jana Pawła II w Łęgajnach
V miejsce – Niepubliczny Zespół Szkół i Placówek w Wipsowie
VI miejsce – Niepubliczny Zespół Szkół i Placówek w Ramsowie

XVIII Gminny Turniej Wiedzy o Unii Europejskiej
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W tym roku obchodzimy 30. rocznicę utworzenia Funduszu Spójności. W ciągu tych trzech dekad istnienia FS, zainwestowano kwotę 
niemal 179 mld euro, z przeznaczeniem na spójność gospodarczą, społeczną i terytorialną UE. Z Funduszu Spójności korzysta obecnie 
15 państw członkowskich:

EUROPE DIRECT Olsztyn przy Warmińsko-Mazurskiej Izbie Rolniczej
10-416 Olsztyn, ul. Towarowa 1
tel./fax: 89 535-48-43
www.europedirect-olsztyn.pl 
Facebook/EDOlsztyn
europedirect-olsztyn@europedirect-olsztyn.pl

Masz pytanie na temat 
Unii Europejskiej?

Zadzwoń: 00 800 6 7 8 9 10 11
Sprawdź: http://ec.europa.eu/europedirect

30 lat Funduszu Spójności

• Bułgaria, 
• Czechy, 
• Estonia, 
• Grecja, 
• Chorwacja, 

• Cypr, 
• Łotwa, 
• Litwa, 
• Węgry, 
• Malta, 

• Polska, 
• Portugalia, 
• Rumunia, 
• Słowacja
• Słowenia.
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Rozmowa z Jackiem Janiszewskim,
byłym ministrem rolnictwa, przewodniczącym 

Rady Programowej Welconomy, a także doradcą zarządu firmy Fitovalor

1. Dlaczego warto stosować produk-
ty firmy Fitovalor? Co przekonuje do 
stosowania koncentratów organiczno-
-mineralnych, nawozów płynnych, 
dolistnych i doglebowych? 

Głównym celem firmy jest dostarczanie 
rolnikom najwyższej jakości naturalnych 
nawozów i  środków ochrony roślin, które 
są w pełni bezpieczne dla środowiska, m.in. 
dla ludzi i zwierząt w  naszym otoczeniu. 
Nasz uniwersalny koncentrat O-80 zawiera 
wszystkie składniki pokarmowe, niezbędne 
do prawidłowego rozwoju roślin i zapewnie-
nia obfitych i jakościowo dobrych plonów. 

Koncentrat O-80 to nowoczesna alterna-
tywa dla tradycyjnych nawozów mineral-
nych dla większości upraw:

 – zbóż jarych oraz ozimych, ro-
ślin korzeniowych, oleistych, cu-
krodajnych, warzyw i owoców; 

 – roślin włóknistych,  
 – traw, roślin bobowatych i buraków 

pastewnych. 
Naszą propozycją, alternatywną dla tradycyj-
nych nawozów chemicznych (mineralnych), 
jest koncentrat O-80 i inne produkty firmy 
Fitovalor Sp. z o.o., które mają na celu zrów-
noważone zwiększenie plonów, poprawę 
ich jakości oraz wzmocnienie odporności 
roślin na zmiany klimatyczne, a jednocześnie, 
w znaczący sposób, obniżenie dawek nawo-
zów mineralnych, co przekłada się na osta-
teczne koszty produkcji roślinnej.  
Nasza wiedza i doświadczenie z pewnością 
pozwoli na pomoc i rzetelne doradztwo 
w wyborze produktów nawozowych Fito-
valor! Zachęcamy do kontaktu! 
2. Jesteś organizatorem Welconomy 

Forum in Toruń. To impreza wie-
lotematyczna. Dlaczego tak duży 
blok tematyczny poświęcacie 
kwestiom rolniczym? Czym jest 
AgroWelconomy? 

Welconomy in Toruń to przestrzeń dialogu. 
Miejsce, podczas którego spotykają się lu-
dzie różnych poglądów, potrafiący ze sobą 
dyskutować, analizować  kondycję współ-
czesnego świata. Bezpieczeństwo żyw-
nościowe stanowi tego element. Wojna 
w Ukrainie tylko tego dowodzi. Miałem za-
szczyt być ministrem rolnictwa i wiem, jak 
wiele przed nami. Dlatego tak dużą wagę 
przykładam do debaty na temat polityki 
rolnej. Jeśli nie będziemy potrafili sprostać 
tym wyzwaniom, staniemy przed koniecz-
nością nowych zobowiązań. Kto wie, może 
to szansa, może zagrożenie.  
3. Obecna sytuacja w rolnictwie nie 

jest prosta. Jakie działania powi-
nien podjąć rząd, aby poprawić 
sytuację w rolnictwie? 

Sytuacja w sektorze rolnym nigdy nie była, 
nie jest i podejrzewam, nie będzie prosta. 
Przede wszystkim konieczna jest diagnoza, 
zdefiniowanie wyzwań. Bez tego trudno 
mówić o rozwiązaniach. Dziś, co wydaje się 
szczególnie ważne, należy uwzględniać uwa-
runkowania międzynarodowe. Co więcej, za-
chęcam do dyskusji na temat Krajowego Pla-
nu Rozwoju Rolnictwa. Jest to moja autorska 
idea. Zdiagnozujmy stan rzeczy, zdefiniujmy 
cele, nie bójmy się działać.

Grupy formalne i nieformalne, działające na obszarach wiejskich województwa warmińsko-mazurskiego, 
zapraszamy do włączenia się w inicjatywę „Aktywna wieś”. Celem inicjatywy jest m.in. stworzenie platfor-
my wspomagającej sprzedaż produktów (rękodzieł, przetworów, artykułów żywnościowych) wytworzo-
nych przez grupy. Wszelkich informacji dot. inicjatywy „Aktywna wieś” udziela Anna Naumczyk-Szałaj,  

e-mail: aktywnawieswmir@gmail.com. 

„Aktywna wieś” zaprasza na Facebooka: https://www.facebook.com/AktywnaWiesWMIR.

AKTYWNA WIEŚ

Warmińsko-Mazurska Izba Rolnicza serdecznie zaprasza tradycyjne gospodarstwa rolne, które w swojej ofercie posia-
dają maksymalnie 5 pokoi do wynajęcia oraz chcą zaprezentować się na stronie Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej. 

Zainteresowani klienci kontaktują się bezpośrednio z wybranym gospodarstwem rolnym. 
Wszelkich informacji dot. inicjatywy „Turystyka u rolnika” udziela Katarzyna Godlewska, tel. 89 534-05-67.

TURYSTYKA U ROLNIKA ZAPRASZA
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Innowacyjny preparat 
organiczno – mineralny 
przeznaczony do stosowania

Przyspiesza wzrost rośliny i jej początkowy rozwój

Skraca czas dojrzewania plonów oraz zwiększa 

ich ilość i jakość

Działa kompleksowo, zwiększając odporność 

roślin na choroby, suszę i niskie temperatury

Przyspiesza metabolizm, wzmacnia fotosyntezę 

i biomasę

Stymuluje rozwój systemu korzeniowego roślin

Poprawia właściwości chemiczne, fizyczne 

i biologiczne gleby

Przyjazny dla ludzi i zwierząt

Związki chelatowe umożliwiają roślinom 

przyswajanie mikroelementów aż do 90%

Wysoka koncentracja składników i zastosowana 

przez autorska technologia wytwarzania preparatu 

sprawia, iż koncentrat O-80 w znaczący sposób 

poprawia jakość gleby i zwiększa plon

stosowania, lub do 30% przy zastosowaniu 

w pierwszym roku.

już po 3 latach

zobacz więcej na fitovalor.pl

FITOVALOR SP. Z O.O.

ul. MARCINA BYLICY 2, 32-300 OLKUSZ

tel.: +48 515 115 586 • email: info@fitovalor.pl

Zapraszamy również do zapoznania się 

z naszymi pozostałymi markami

instalacje przemysłowe 
i elektryczne

el-logic.pl

projektowanie i budowa 
maszyn dla przemysłu

cyfrowa transformacja 
działań biznesowych

si4.pl

sonnig.eu

na wszystkie
rodzaje gleb i upraw
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Fot.: Komisja Europejska


